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Deželni zbor kranjski. 
Iz 13, seje deželnega zbora 17. oktobra. 

(Konec.) 

Gosp. M ur n i k odgovarja Dežmaau, da deželno-
odborovega sklepa ni, o katerem govori Dežman. Tudi 
trdi, da so knjige v neredu, pa gospodje poslanci naj 
se prepričajo, da so knjige v najlepšem redu. Ako bi 
kdo drug tako govoril o uradnikih, bi mislil, da je 
morda kje kaj slišal, ali da Dežman tako govori, ki ima 
priliko vse sam pregledati, to se mu vendar ne zdi prav. 

Gosp. D e ž m a n trdi, da je deželni odbor vendar 
le sklenil, deželnim uradom naročiti, naj slovenski ura-
dujejo. 

Gosp. M u r n i k mu ugovarja, da to ni res in gosp. 
A p f a l t r e r n vsled tega predlaga, naj se zbornici pred
loži zapisnik dotične seje, da se bode pokazalo, kdo ima 
prav, ali Dežman ali Murnik. 

Gosp. D e t e l a trdi, da se tudi on ne spominja ta
kega sklepa, kakoršnega omenja g. Dežman, in konečno 
še gosp. glavar pristavlja, da bi ne bilo odveč, ko bi se 
zapisnik predložil deželnemu zboru. 

Poročevalec dr. P o k 1 u k a r odločno pobija ugovar
janje in sumičenje gg, Dežmana in Apfaltrerna, rekši, 
da naj se prej podučita, ako hočeta govoriti, in se ne 
bodo slišale take reči, kakor včeraj, ki je skoraj sra
motno , da se je kaj tacega slišalo v našem zboru, ia 
sicer še od moža, ki hoče prvo besedo imeti na uni 
strani. 

Baron A p f a l t r e r n v svoje opravičenje odgovarja, 
da ni neveden in da bi mogel več govoriti, ako bi ho
teli več poslušati. 

Dr. P o ki u k a r ga zavrača, da bi bil glede svojih 
pomislikov o 107o prikladi za normalno-šolski zaklad 
lahiio zvedel od svojega soseda, kar je pozneje izvedel 
od gosp. poročevalca. 

Tudi gosp. D e ž m a n se še nekaj izgovarja, pa ga 
dr. P o ki u k ar zopet pobija, potem pa se sprejmo na
slednji predlogi upravnega odseka: 

„1. Uradni jezik pri vseh deželnih uradih, dežel
nemu odboru kranjskemu podredjenih, je s 1. januarjem 
1885. počenši, jezik slovenski. 

2. Izvršitev tega sklepa nalaga se deželnemu od
boru in njemu se ob enem prepušča, one izjeme od tega 
sklepa določiti, katere bi bile po sedanjih razmerah šd 
potrebne.^ 

Konečno se sprejme tudi predlog Apfaltrernov, da 
se zboru predloži zapisnik odborove seje, o katerem je 
govoril Dežman. 

Deželnega glavarja namestnik gosp. G r a s s e l l i 
potem prevzame predsedništvo. 

Dr. Moše poroča o prošnji občine Bled in Gorje 
glede podpore za nastavljenje zdravnika v Bledu in 
predlaga v imenu j&nančnega odseka, da naj se poob
lasti deželni odbor občini Bled dati podpore 300 gold. 
za povzdigo Blejskih toplic, ako se prepriča, da je ob
čina Blejska vse storila, kar je za povzdigo teh toplic 
potrebno. 

Gosp. deželni glavar grof T h u r n prav toplo pri
poroča Blejske toplice deželnemu zboru in podpira od
sekov predlog, ob enem pa prosi gosp. deželnega pred
sednika, naj tudi on podpira Bled s tem, da se bodo 



Bledu dovolile zdravstvene takse. Gosp. glavar je go
voril v začetku slovenski, proti koncu pa nemški. 

Gosp. K e r s n i k se oglasi zoper predlog rekši: 
„Jaz bom zoper ta predlog glasoval, ker čujem v 

njem nekaj druzega, kakor so prosile občine, česar pa, 
kakor odkritosrčno povem, ne umem. Vprašam vas, kako 
bo Blejska občina dokazala, da je storila vse, kar je 
treba, da se Bled povzdigne v vrste kopelišč? Gospod 
poročevalec tega ni pojasnil, in želel bi gorko, da bode 
to storil v svoji konečni besedi. Pa še nekaj — jaz se 
bojim, da s tem sklepom napravimo zopet nevarno luknjo 
v naš deželni žep, katero luknjo bode skušala občina za 
občino zmiraj bolj razširjati — in da se jim bo posre
čilo to sčasoma tako — da je nam ne bomo več mogli 
zamašiti ali zakrpati. 

Poleg tega pa se mi vidi, da občini Bled in Gorje 
niste tako silno ubožni, in da, ako bi se posamezni on-
dotnih g r a j š č a k o v in gospodov s p r i m e r n o po
ž r t v o v a l n o s t j o lotili vprašanja, kako povzdigniti 
Bled v kopališče, da potem ne bi trebalo sklepati nam 
o takih prošnjah. 

Jaz predlagam, da se preide na dnevni red." 
Dr. B l e i w e i s tudi nasprotuje predlogu finančnega 

odseka, in omenja, da se za navadnega kirurga ne po
trebuje tolika plača, kakor jo hočejo v Bledu dati 
zdravniku. 

Predlog g. K e r s n i k a se potem zavrže, predlog 
odsekov pa, ki ga je tudi poročevalec dr. Moše prav 
gorko zagovarjal, sprejme. 

Gosp. Franju Vilharju se dovoli za izdavanje svojih 
glasbotvorov 100 gold. podpore, prošnja podpornega 
društva filozofov na dunajskem vseučilišču in ribškega 
druživa za podporo se pa odbijete. Gosp. F a b e r je 
predlagal, da bi se ribškemu društvu dala podpora 30 
gold., pa je ostal v manjšini. 

Mariji Lovšin, ingrosistovi vdovi, se dovoli milo-
žčina 120 gold. 

Pri prošnji za podporo o b r t n e n a d a l j e v a l n e 
šo l e v Ljubljani govoril je župan gosp. G r a s s e l l i ter 
je priporočal, da bi se tej šoli dovolila podpora 300 gld., 
kar je večina tudi sprejela. Odsek je bil nasvetoval 
samo 200 gold. 

Za č i p k a r s k o solo v Z i r e h se je dovolilo 80 
gold. podpore, prošnja Gregorja Vizjaka se je pa izro
čila deželnemu odboru v rešitev. 

Poročilo deželnega odbora o deželno-kulturnih in 
zdravstvenih zadevah se vzame na znanje. 

Dr. S a m e c potem poroča o cesti iz Žirov do 
Spodnjega Rogatca in se sprejmo naslednji sklepi brez 
ugovora: 

1. Slavni deželni zbor naroči naj iz svoje srede 
voljenemu odboru 3 udov, da si s pomočjo zastopnikov 
vseh vdeležencev, potem okrajno-cestnih odborov Logatec 
in Idrija, dalje referenta deželnega odbora v cestnih za
devah in deželnega inženirja eventualno tudi dogovorno 
s politično gosposko preskrbi z ogledom na lici mesta 
vse potrebne informacije glede cestnih črt Zora in Ra-
čevo in da pove potem svoje mnenje deželnemu odboru 
v posebnem poročilu. Deželni odbor pa ima potem na 
podlagi tega poročila, ter z ozirom na tehnične, ekono
mične in na razmere prometa projektiranih cestnih črt 
staviti v prihodnjem deželno-zbornem zasedanji svoje 
nasvete glede izpeljave onega načrta, ki se mu bolje zdi. 

2. Deželni odbor se pooblasti, da v slučaji, ako se 
zastran ^ sklada in zastran alternative Logatec - Rovte-
Sovra-Zir in Logatec-Rovte-Račevo-Žir doseže sporaz-
umljenje med cestnima odboroma logaškim in idrijskim 
in tudi med vdeležnimi občinami, dovoli deželno pod
poro v znesku 2000 gold, na korist dotičnemu cestnemu 
fondu in da dovoli tudi imenovanima cestnima okra-
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jema priklade za dotični sklad. Dohodki iž teh pri klad 
se ne smejo porabiti za druge cestne potrebe, ampak 
se morajo obrestno-nosno naložiti dotlej, da se začne 
graditi namerovana cesta. 

3. Deželnemu odboru se naroča, da dožene vse v 
tem oziru potrebne izvedbe in o tem v prihodnjem za
sedanji deželnega zbora poroča. 

4. Deželnemu odboru se naroča, ako se sporazum-
ljenje doseže, in ako se izpolnijo vsi postavni pogoji, 
da o uvrstitvi nameravane ceste Dolenji Logatec-Rovte-
Žir predloži deželnemu zboru v prihodnjem zasedanji 
postavni načrt. 

Prošnje občine M o t n i k , R a d e n c e , S t a r i t r g 
in N o v o m e s t o glede cestnih zadev se izroče dežel
nemu odboru v rešitev, prošnja občine Podkraj pa de-
želni vladi. 

Gosp. S ve te C poroča o mestnem statutu ljubljan
skem in v imenu dotičnega odseka predlaga, da naj se 
ta statut izroči deželnemu odboru z naročilom, da do 
prihodnjega zasedanja z dogovoroma s slavno deželno 
vlado pripravi postavni načrt tega statuta in ga precej 
v začetku deželnemu zboru predloži. Ta predlog se 
sprejme brez ugovora. 

Občini sv. Ožbalda, ki prosi razdelitev v dve ob
čini, se odgovori, naj počaka dotlej, da se naredi nova 
občinska postava. Gosp. L a v r e n č i č pri tej priliki 
vpraša, kaj je s sklepom glede ločitve vrhpoljske občine 
od vipavske, in gosp. deželni predsednik odgovori, da 
še ni prišel noben odgovor od ministerstva, kateremu s© 
je izročil dotični sklep deželnega zbora. 

Poročilo deželnega odbora v §. 8. marg. štev. 27. 
28. in 29. letnega poročila se vzame na znanje, potem 
pa veliki posestniki za namestnika svojega deželnega 
odbornika izvolijo gosp. barona Tauffererja. Za pregled 
cestne črte iz Žirov v Logatec se izvolijo gg. S a m e c , 
L a v r e n č i č in F a b e r , potem pa gosp. deželni glavar 
ob pol 2. uri popoludne sklene sejo, ter prihodnjo sejo 
napove na soboto ob 9. uri zjutraj. 


